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中文摘要 

近年來有越來越多學者為了解一國金融穩定及風險管理，分別透過各種計量

模型探討總體經濟與銀行信用風險間的關係。但卻僅少數文獻研究兩者間可能存

在的非線性關係。本文主要採 Hansen(1999)之門檻迴歸模型並以跨國為例，探討不

同資產品質之銀行，在受到不同總體經濟因子的衝擊，對銀行信用風險的影響程

度為何。實證結果顯示：1、先進工業國家與新興工業國家，在受總體經濟的衝擊，

對銀行信用風險會有不同的影響關係。2、各國總體經濟與銀行信用風險間的關係，

隨銀行不良放款比率高於或低於該門檻值，其將有不同之變動影響關係。3、最後，

與美、日、韓三國相比，墨西哥、印度兩國之商業銀行，不論其銀行資產品質之

高低，其總體經濟衝擊對銀行信用風險的影響程度，皆較美、日、韓三國所受之

影響的程度高。 

關鍵字:總體經濟因子、追蹤資料門檻迴歸模型、信用風險、資產品質、不良放款

比率 
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ABSTRACT 

For financial stabilizing and risk managing, there are many papers to study the 

relationships between macroeconomics and bank credit risk by using a variety of 

econometric models, but only few researches have applying the non-linear models to 

study it. The aim of this paper is, being based on Marcucci and Quagliariello (2009)’s 

conceptual framework, to investigate the asymmetric impact of macroeconomic factor 

on banking credit risk by applying Hansen (1999)’s panel threshold model. The 

empirical results show that: First, there are different relationships, comparing with 

advanced industrial countries and newly industrialized countries, between 

macroeconomics and bank credit risk. Second, bank’s asset quality, being higher or 

lower than the threshold, will change the relationships between macroeconomics and 

bank credit risk. Final, comparing with the US、Japan and Korea, the impacts from 

macroeconomics on credit risk are more higher in Mexico and India, no matter whether 

asset qualities of commercial banks are higher or lower. 

Keyword: Macroeconomic factors、Panel threshold regression models、Credit risk、

Asset quality、Non-performing loan ratio 
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